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Zápis z Náhradního valného shromáždění CASA 25. 2. 2023 
 

Valné shromáždění proběhlo v hybridní podobě, část účastníků se zúčastnila osobně, 

část online prostřednictvím aplikace Zoom. 

 

Přítomni osobně: 27 

Jmenovitě: Abu Ghosh Yasar, Balaš Nikola, Bittnerová Dana, Borisova Varvara, Fotta 

Martin, Grygar Jakub, Heřmanský Martin, Hintnausová Marie, Horák Pavel, Horálek 

Adam, Hrešanová Ema, Jirka Luděk, Klepal Jaroslav, Korecká Zuzana, Lehečka 

Michal, Novotná Hedvika, Rádl Michael, Rendek Zuzana, Slavková Markéta, Sosna 

Daniel, Stehlíková Barbora, Šípoš Michal, Terry Zuzana, Testa Alessandro, 

Vykoukalová Anna, Wolfová Alžběta, Zandlová Markéta. 

 

Přítomni online: 7 

Jmenovitě: Karlová Jana, Přibyláková Martina, Seidlová Veronika, Skalník Petr, 

Sokolíčková Zdenka, Šavelková Livia, Uherek Zdeněk  

 

Omluveni: Brož Luděk 

 

 

1. Volba zapisovatele a ověřovatele zápisu (12:12) 

● Jako zapisovatel byla navržena Zuzana Terry, jako ověřovatel Martin Heřmanský 

a Michael Rádl 

● Navrhovaní byli společně voleni následujícím poměrem hlasů; KVÓRUM 27, 

PRO 25, PROTI 0, ZDRŽELO SE 2. 

● Zapisovatel i ověřovatel byli zvoleni. 

2. Doplnění a schválení programu shromáždění 

● Předsednictvo navrhuje původní program obsahující 18 bodů doplnit v bodě č. 11 

zprávu o stavu grantu OSF.  

● O návrhu hlasováno: KVÓRUM 29, PRO 28, PROTI 0, ZDRŽEL SE 1. 

● Program byl hlasováním změněn v 12:15 

3. Přijetí nových členů a členek CASA 

● Na místě nebyl přítomen nikdo se zájmem být nově zapsán jako člen CASA.  

● Byla vyzvána přítomná vítězka ceny CASA Anna Vykoukalová, zda se chce stát 

novým členem CASA, protože díky své účasti v soutěži cena CASA má možnost 

být v daném roce osvobozena od členského příspěvku. Anna Vykoukalová se 

rozhodla stát členkou. 

4. Zpráva o činnosti CASA za rok 2022, přednesla Markéta Zandlová: 

● V roce 2022 jsme přijali 10 nových členů. 
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● Byla vyhlášena a vyhodnocena soutěž o cenu CASA za rok 2022, více 

v samostatném bodu. 

● V průběhu roku se konaly Gellnerovské semináře, více v samostatném bodu. 

5. Zpráva o činnosti sekce medicínské antropologie, přednesla Ema Hrešanová: 

● V rámci sekce byl během roku 2022 plánován workshop „COVID s námi, 

COVID v nás“, který se vzhledem k vytíženému předvánočnímu termínu 

nekonal. Sekce plánuje uskutečnit workshop po dohodě sekce na konci jara.  

● Sekce plánuje do dvou měsíců zorganizovat setkání a připravit na letošní CASA 

bienální konferenci roundtable.  

6. Zpráva o činnosti sekce antropologie náboženství, magie a nadpřirozena, 

přednesl Pavel Horák: 
● Sekce organizovala společně s FHS seminář k proměnám náboženství v 

postmoderní společnosti.  
● Sekce připravuje návštěvu amerického antropologa M. Engelkeho, kterou 

plánujeme na další rok. 

  

7. Zpráva o činnosti CARGO 2022, zpráva o jednání s partnery UHK a UPCE, 

přednesl Zdeněk Uherek (online): 

• Bylo rozhodnuto, že CARGO bude vydáváno ve spolupráci s Univerzitou Hradec 

Králové a Univerzitou Pardubice. V tomto bodě je problematické ošetřit podobu 

vykazování financování s RVS a naplňování parametrů požadovaných v rámci 

RVS, z toho důvodu je smlouva stále v jednání.  

• V loňském roce bylo vydáno číslo časopisu, kde byly čtyři články a jeden 

rozhovor s ředitelem Max Plancku Biao Xiangem. Letošní číslo zatím zahrnuje 

dva články, recenzi, diskuzi ze semináře k Ernest Gellner Legacy, který se konal 

v předvečer VS (24.2.). Dále by mělo vyjít druhé číslo, které budou 

editovat Daniela Pěničková a Olga Černá.  

• V budoucnu bude CARGO vydávat také kratší články, dílčí texty či zprávy 

z výzkumu. Zdeněk Uherek vyzval k zasílání takových textů.  

• Pokud se smlouva s UHK a UPCE zvládne finalizovat do půl roku, časopis by 

měl získat DOI. Problémem jsou vhodně upravené webové stránky, tj. je třeba je 

udělat přístupnější, všechny informace zde jsou, ale hůře dostupné.  

• CARGO začalo více využívat Facebook, na kterém by měl být zveřejněn výše 

zmiňovaný seminář Ernest Gellner Legacy. 

• Dále byli členové CASA vyzváni k zasílání článků a recenzí. 

• Diskuse: 

o Dana Bittnerová vznesla dotaz, zda budou k dispozici k rozebrání či 

nákupu vytištěná čísla CARGO, která se podařilo za pomoci grantu OSF 

dotisknout. Zdeněk Uherek odpověděl, že nikoliv, jelikož tisk proběhl v 

malém nákladu. Dále byl dotaz, zda se budou čísla, alespoň v minimálním 
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počtu, i nadále tisknout, pokud bude příznivá finanční situace CASA 

Zdeněk Uherek odpověděl, že nikoliv, není možné mít stejné ISSN. 

 

8. Zpráva o Gellnerovských seminářích za rok 2022, přednesl Jakub Grygar: 

● Semináře probíhají pravidelně každý měsíc, je snaha o to, aby se nekonaly pouze 

v Praze, ale také v Pardubicích, Olomouci, Brnu a Plzni. V minulém roce se tak 

konaly semináře v Pardubicích a v Plzni.  

● Ačkoliv se historicky semináře konají pod hlavičkou CASA a České sociologické 

společnosti, v posledních letech se tato spolupráce spíše nedaří. Česká 

sociologická společnost distribuuje maily, ale není taková odezva, co se týče 

jejich organizace. Je třeba v budoucnu více navázat a lépe propojit.  

● V současné chvíli jsou již domluvené 4 semináře na tento akademický rok, 

členstvo se o nich dozví prostřednictvím CASA channel.  

● Poděkování za pomoc při organizaci patří Yasaru Abu Ghoshovi, Michalu 

Fottovi, Michalu Šipošovi a Adamu Horálkovi. 

 

9. Zpráva o aktualizaci etického kodexu a směrnic, přednesl Martin Fotta: 

• Práce na úpravách etického kodexu a směrnic byla v minulém roce pozastavena, 

v letošním roce obnovena. 

• Momentálně dochází ke konfrontaci materiálů CASA s materiály dalších 

organizací. 

• Martin Fotta navrhuje kodex i směrnice rekonceptualizovat. Představuje si etický 

kodex jako způsob, jak prezentovat antropologii dalším (zejména grantovým) 

institucím a tím informovat, jaká jsou její etická východiska. V tomto směru 

navrhuje vytvořit zhruba třístránkový dokument, který by obsahoval shrnutí, 

základní rámec a specifika etiky antropologického výzkumu. Směrnice pak 

navrhuje formulovat jako řadu otázek, které by umožňovali zamýšlet se nad 

etickými problémy, které při výzkumu vyvstávají. Uvažuje o tomto dokumentu, 

ne jako fixním, ale jako o živém (např. umělá inteligence se objevila nově, jako 

etický problém a je ji třeba nově zakomponovat). Změnu chce Martin Fotta 

probrat s předsednictvem a s původními autory*kami. 

• Markéta Zandlová upozorňuje, že ve stanovách je etický kodex zakotven a je 

třeba jej co nejdříve mít. 

• Martin Fotta dále navrhuje, že by se etický kodex neměl věnovat vztahu ke 

studentstvu a dalším vztahům, ale pouze antropologické vědě. Navrhuje tedy 

z kodexu vynechat pedagogickou činnost, jelikož CASA není vzdělávací 

institucí a většina členů jsou nejspíše zaměstnanci institucí, které disponují 

etickým kodexem s takovým zaměřením  

• Diskuse: 
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o Markéta Slavková – Jedná se tedy o vyjednávání nového etického kodexu 

pro náš obor? Martin Fota: nikoliv, ale může být vzorem.  

o Adam Horálek – Informuje o semináři umělá inteligence a výzkum. 

Martin Fotta – Proto je třeba kodex nechat otevřený, protože situace 

nemůžeme předvídat. Kodex s otevřenými otázkami by mohli používat i 

školitelé. Případně by zde mohla být problematika ukázána na příkladu, 

který odhaluje sociální rozměr.  

o Hedvika Novotná –, deklaruje, že studenti projekty ke schválení Komisí 

pro etiku ve výzkumu nežádají.  

o Martin Heřmanský nabízí pomoc v konfrontaci s etickými otázkami, které 

se vynořují při práci Komise pro etiku ve výzkumu FHS UK.  

o Zuzana Terry – se ptá, jak se tedy CASA staví ke vzdělávání. Domnívá 

se, že pokud nebude v kodexu, znamená to, že se CASA od vzdělávání 

distancuje. Martin Fotta reaguje, že to je dobrá připomínka a bude vhodné 

se nad tím zamyslet.  

o Markéta Slavková – vznesla dotaz, zda je možné řešit na CASA bienální 

konferenci roundtable ke kodexu.  

o Martin Fotta uzavírá, pokud se někdo chce k hlubší diskuzi či práci na 

kodexu přidat, aby se mu ozval emailem.  

 

10. Vyhlášení výsledků soutěže o cenu CASA 2022, přednesl Jaroslav Klepal: 

• Konstatování, že přesto, že se jedná o náročnou práci, které je třeba věnovat 

hodně času, je důležité se studentským pracím věnovat.  

• Jaroslav Klepal připomněl, že výhercům je předána finanční částka 3000,-Kč, 

bezplatné členství v asociaci CASA a možnost prezentace v rámci 

Gellnerovského semináře. V roce 2022 bylo přihlášeno trochu míň prací než 

v roce předchozím.  

• V roce 2022 byly členy hodnotící komise: Tereza Hyánková (University of New 

York in Prague), Jaroslav Klepal (Fakulta humanitních studií UK), Zuzana 

Sekeráková-Búriková (Slovenská akadémia vied), Eva Šlesingerová (Fakulta 

sociálních studií MU) a Martin Tremčinský (Fakulta sociálních věd UK). Bylo 

dohodnuto, že členové poroty budou zbaveni povinnosti platit roční příspěvek.  

• Vítězka ceny CASA 2022 za magisterskou práci: Anna Vykoukalová (FHS UK, 

vedoucí Bob Kuřík) – Hranice odpadu: etnografie sběrného dvora. 

• Vítězka ceny CASA za bakalářskou práci: Jana Gajič (FHS UK, vedoucí David 

Verbuč) – Hood Elitism: Stylistic Transgression of Dominant Cultural 

Meanings in the Music of the Serbian Artist Mimi Mercedes.  

• Předsedkyně Markéta Zandlová deklaruje úvahu předsednictva o zvýšení 

finančního ohodnocení v příštím roce. 
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11. Zpráva Petra Skalníka o grantu OSF (přednesl Petr Skalník):  

• V roce 2022 obdržela Petr Skalník 15000,- USD od Open Society Foundation 

(OSF) na konferenci Ernest Gellner Legacy, která byla nakonec díky restrikcím 

pandemie COVID-19 konaná on-line a náklady na pořádání byly díky tomu nižší. 

Z částky byla vydána kniha. Původně měl Petr Skalník v plánu pořídit výtisk pro 

CASA.  V elektronické podobě je možné knihu získat od Petra Skalníka. Dne 24. 

2. byla uskutečněna také výše zmíněná Seminární diskuse o možnostech použití 

Gellnerových ideí pro porozumění současnosti, respektive současných problémů.  

• Z peněz bylo také možné financovat některé Gellnerovské semináře. Financování 

probíhalo přes CEFRES a vždy oproti fakturaci. Nyní je po třech a půl letech 

projekt ukončen.  

• Petr Skalník poděkoval za projekt předchozímu předsednictvu CASA, a 

některým dalším účastníkům. 

 

12. Zpráva o hospodaření za rok 2022, přednesla Barbora Stehlíková  

• Nejprve předsedkyně Markéta Zandlová upozornila na to, že v loňském roce 

byla agenda hospodářky náročnější a pokud to bude i do budoucna trend, bude 

třeba zadat účetnictví externí firmě. 

• Na začátku roku 2022 disponovala CASA: 76 892, 57 Kč + 60,- EUR, 

k 31.12.2023 disponovala CASA celkovou částkou: 106 288,54 Kč + 9,20 

EUR.  

• Za období 1.1.2022 až 31.12.2022 činily příjmy – 134 204,35 Kč, a skládaly se 

z členských příspěvků, dotace RVS na CARGO, dotace RVS na Gellnerovské 

semináře a grantu OSF skrz CEFRES. Celkem výdaje: 106 071,27 Kč a 

skládaly se z provozu webu, občerstvení VS CASA, výdajů na Gellnerovské 

semináře, smuteční kytice na pohřeb prof. Kanderta, náklady CARGO, odměny 

soutěže CASA.  

 

13. Zpráva revizní komise, přednesl Michal Rádl (13:50): 

● Komise zasedla ve složení: Dana Bittnerová, Markéta Slavková, Michael Rádl. 

● Revizní komise klade hospodářce za úkol vyměnit neplatné bankovky.  

● Na základě předložených dokumentů, mohla revizní komise konstatovat že za 

období 1.1.2022 až 31.12.2022 bylo účetnictví asociace v pořádku.  

● Zpráva byla schválena: KVÓRUM 27, PRO 27, PROTI 0, ZDRŽEL SE 0. 

Schváleno 27 hlasy. 

14. Schválení výše členských příspěvků na rok 2023, přednesla Markéta Zandlová 

● Předsednictvo se rozhodlo v tomto roce, kdy stále probíhá inflace poplatky 

nezvyšovat, nicméně Michal Lehečka upozorňuje, že v budoucích letech bude 

nutno příspěvek navýšit. 

● Návrh výše příspěvků pro rok 2023: 500,- Kč. 
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● Výše příspěvků byla schválena: KVÓRUM 29, PRO 29, PROTI 0, ZDRŽEL SE 

0. Schváleno 29 hlasy. 

 

15. Informace o přípravě konference CASA 2023, přednesla Markéta Zandlová:  

• Informace o přípravách 7. bienální konference CASA. 

• Datum konání: 6. - 8.10. 2023, místo konání: FSV UK. 

• Konference by mohla být případně spojena a odkazem v roce 2022 zesnulého 

Josefa Kanderta.  

• Členy organizačního výboru jsou: Jakub Grygar, Markéta Zandlová, Martin 

Fotta, Michal Lehečka, Barbora Stehlíková, budoucí předseda CASA a 

zástupci FSV, která je spoluorganizátorem. 

• Organizační výbor formuloval téma konference jako Solidarita. Organizátoři 

vyzývají k podávání návrhů panelů k tématu. Je možné podat i panel, jehož téma 

se bude lišit od tématu konference.  

• Keynote: Joao de Pina-Cabral z University of Lisabon a University of Kent 

potvrdil účast.  

• Konference vítá studentské příspěvky. Studenti mají konferenci zdarma. 

• Příspěvek nastaven motivačně pro členy: 500Kč/20EUR, příspěvek bez členství 

1100Kč/45EUR.  

• Konference bude striktně prezenční. Pouze zmíněná přednáška keynote bude 

přístupna i online. Jazyk konference bude anglický a český, případně slovenský, 

panely budou vždy pouze v jednom z jazyků. 

• Veškeré informace ohledně konference jsou dostupné na webové stránce 

(http://www.casaonline.cz/?p=3787) a budou chodit na mail CASA Channel.  

• Diskuze:  

o Varvara Borisova se ptala, zda je možné mít panel pro doktorandy. 

Hedvika Novotná doplňuje, že by se jednalo o propojování doktorandů 

v rámci netematického panelu. V rámci studentské doktorandské 

konference? Otázku vznesla Varvara. Hedvika Novotná doplňuje – 

mluvili jsem o propojení doktorandů, netematický panel. Odpověď: Určitě 

je to možné, ale podporujeme zvláště doktorské studenty, aby se 

zapojovali plně. 

o Konkrétní počet panelů a délku trvání budeme vědět v létě po ukončení 

přihlašování.  

o Zuzana Korecká položila otázku, zda je v plánu sborník – nic takového 

organizátoři konference neplánují. Ovšem panel si může zařídit 

v CARGO monotematické číslo individuálně. 

o Bude se konference konat v nové budově v Jinonicích? – Zatím je to 

v jednání, ale proběhne tam určitě přednáška keynote.  

 

16. Informace o konferenci SIEF 2023, Living Uncertenity, přednesl Michal Lehečka 

http://www.casaonline.cz/?p=3787
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● Konferenci spolupořádá CASA, EÚ AV ČR + ÚEE MUNI + NÚLK, za CASA 

v organizační komisi Michal Lehečka. 

● Konference se koná v Brně, 7. - 10. 6. 2023, výzvy jsou uzavřeny 

● Konference je zcela prezenční, ve výjimečných případech je možné domluvit 

panel on-line, ale nepřipouští se hybridní formát. 

● Očekává se 800 prezentujících účastníků v zhruba 100 panelech.  

● Dana Bittnerová (organizátorka za FHS UK) doplňuje, že podle posledních údajů 

bude účastníků okolo 1200. 

17. Volba volební komise, přednesla Markéta Zandlová: 

● Ondřej Špaček pomůže s hlasováním po technické stránce za finanční odměnu.  

● Do volební komise byli navrhnuti: Michal Lehečka, Daniel Sosna, Luděk Jirka 

● Hlasováno: KVÓRUM 30, PRO 27, PROTI 0, ZDRŽEL SE 3. Schválena 27 

hlasy. 

18. Návrhy na kandidáty na předsedkyni/předsedu a předsednictvo, revizní 

komisi, přednesla Markéta Zandlová: 

• Návrhy: předsedkyně/předseda: Adam Horálek. Předsednictvo: Barbora 

Stehlíková, Nikola Balaš, Varvara Borisova, Zuzana Terry 

• Návrhy kandidátů na revizní komisi: Markéta Slavková, Dana Bittnerová, 

Michael Rádl.  

 

 

Markéta Zandlová poděkovala účastníkům a ukončila valné shromáždění. 

 

 

Zapsala: Zuzana Terry 

 

 

 

Ověřovatelé zápisu: 

 

Martin Heřmanský  ...............................................  

 

Michal Rádl                        ...............................................  
 


